
«Моїм. Рідним» — як сумчанка 
створила проєкт підтримки у селі
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Кіра Охріменко створила соціальне підприємство на Сумщині

надрукували, то ще якісь про-
блеми. Давно хотіли придбати 
власний принтер, але не виста-
чало коштів. Потім випадково 
дізналися про грант — друзі 
сказали, мовляв, спробуйте. І у 
нас усе вийшло. Зараз ми вже 
налагодили власне виробни-
цтво і буквально за годину мо-
жемо надрукувати потрібний 
малюнок на прапорах. Ми за-
мовляли принтер з Китаю. Там 
окремо йде сам принтер, який 
друкує, і каландр, який пере-

носить зображення з паперу на 
тканину. Фарби також з Китаю 
замовляємо», — розповідає 
Анастасія.

Друк на одязі був і залиша-
ється популярним, а ось ство-
рення зображень на прапорах 
цікавить зараз окрему катего-
рію людей. 

Підприємиця пояснює: «Ба-
гато замовлень отримуємо від 
волонтерів.

Працівниця 
компанії «Сігнет-
Центр» виготовляє 
унікальні крафтові 
сириСумчанка Кіра Охріменко 

створила соціальний 
проєкт «Моїм. Рідним» для 
бабусь свого регіону, щоб 
вони мали можливість 
працювати і відчувати себе 
потрібними
Діана Швидун

Олена Ревуцька

Анастасія та Олександр 
Паливоди, подружжя 
підприємців із Житомира, 
отримали грант — 250 
тисяч гривень на розвиток 
власної справи: друк 
зображень на прапорах, 
патріотичному одязі та 
військових шевронах

Подружжя отримало грант на купівлю принтера

Далі на стор. 6

«Ми і раніше займалися 
друком на прапорах. Але му-
сили замовляти, і з цим було 
багато клопотів: то не так 

Діана Швидун

Поєднувати хобі та 
роботу цілком можливо. 
І працівники «Сігнет-
Центру» вчергове це 
доводять

«Якось нам згадалося, як 
кожна бабуся передає 
торбинку зі смаколика-
ми онукам. На запитан-

ня: "А кому це?", щиро усміха-
ючись, відповідає: "А кому ж? 
Моїм. Рідним"», — розповідає 
засновниця проєкту.

Перша підопічна — бабуся 
засновниці

«Ідея у нас виникла ще у 
2019 році, але остаточно ви-
кристалізувалася вона під час 
карантину. У мене була змога 
повернутися з Києва до моєї 
бабусі в село. Спочатку саме її 
вироби побачив світ: це були 
торбинки з льону. Ми їх на-
зиваємо фруктовками. Потім 
вона запропонувала залучити 
до справи ще свою сусідку, яка 
класно плете.

Гаряча лінія 
За номером телефону  
0-800-303-036 продовжує  
роботу гаряча лінія «Сігнета».
Тут можна отримати відповіді 
на питання щодо земельної 
тематики та співпраці з 
агрохолдингом.
Дзвінки — безкоштовні.

Більше новин від "Сігнета" 
дізнавайтесь на каналах. Наведіть 

камеру мобільного телефона на QR-
код нижче та підписуйтесь.

Телеграм Вайбер
https://cutt.ly/ds-tg https://cutt.ly/ds-vb

Наприклад, економіст з на-
рахування заробітної плати 
Надія Борейко займається 
сироварінням.

«Сироварінням я почала за-
йматися три роки тому, коли 
була в декреті з другою дити-
ною. До цього я займалася ви-
пічкою. І ось жінка замовила 
у мене черговий торт і попро-
сила доставити його машиною 
"за подяку". Тоді я і не знала, 
що цією подякою буде сир. 
Ця жінка із сусіднього села 
займається сироварінням, і 
вона, по суті, стала моїм пер-
шим наставником та люди-
ною, яка повірила в мене. 

Вінничани поставили 
рекорд по кількості 
начинок для вареників 

Почали видавати 
електронні рецепти на 
ліки



2 Новини Вінниччини Людей навчають цифрової грамотності 

Зібрали найбільший тризуб із дідухів

«Все це мають уміти сучасні люди, 
якого б віку вони не були»
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Колишній військовий з Хмельниччини поставив новий рекорд

Почали видавати 
електронні рецепти на 
ліки

«Раніше пацієнт міг 
отримати перший рецепт 
без візиту до лікаря лише 
за наявності гострих чи 
хронічних захворювань. 
У всіх інших випадках 
він обов’язково мав 
бути фізично присутнім 
на прийомі у лікаря під 
час виписки першого 
електронного рецепта. 
Відтепер же ця вимога не 
обовʼязкова», — йдеться в 
повідомленні пресслужби 
Міністерства охорони 
здоров’я.

Процедура відбувається 
наступним чином: пацієнт 
звертається до лікаря в 
онлайн-форматі. На основі 
даних про поточний стан та 
скарг, а також відомостей 
з первинної облікової 
медичної документації 
лікар приймає рішення 
та виписує електронний 
рецепт. 

Виняток — пацієнти, 
які проходять замісну 
підтримувальну терапію. 
Медичні записи щодо такої 
взаємодії він самостійно 
вносить до електронної 
системи охорони здоров’я.

Строк дії електронного 
рецепта на рецептурні 
ліки збільшився до 90 
календарних днів за умови, 
що пацієнт купує їх за власні 
кошти. 

Колишній військовий із села 
Зяньківці Хмельницької 
області Володимир 
Таранціца зробив 
найбільший в Україні тризуб 
із дідухів і сухоцвітів
Діана Швидун

майстерно з’єднана в компози-
ції: деревій, звіробій, сокирки, 
пижмо, лаванда. На цю роботу 

Досягнення внесене 
до Книги рекордів 
України.

«Ми завжди дуже 
цінуємо рекорди, ініціаторами 
яких виступають люди із села. 
Їх не так багато, але всі вони 
несуть у собі велику любов до 
землі, до традицій. А ще такі 
рекорди відрізняються тим, що 
в селах люди чекають від нас 
простого спілкування з ними, 
їм це навіть цікавіше, ніж офі-
ційне представлення рекорду. 
У селі Зяньківці Деражнян-
ського району на Хмельниччи-
ні ми зареєстрували дивовиж-
ної краси рекорд — найбільший 
тризуб із дідухів та сухоцвітів. 
Кожна травинка знайдена в 
лугах, правильно висушена і 

йому знадобилося три місяці.  
Ще з весни він почав заготов-
ляти трави, сушив їх, робив ді-

духи — з колосків пшениці, яч-
меню, вівса, льону, звіробою», 
— говорить Лана Вєтрова, ке-
рівник Національного реєстру 
рекордів України.

Ольга Андрієнко, донька ав-
тора рекорду, допомогла бать-
кові організувати реєстрацію 
його досягнення.

«Наш тризуб-рекордсмен 
складений з дідухів, традицій-
них українських оберегів, має 
6,6 м у висоту і 4,04 м в шири-
ну. Він трохи менший, ніж той, 
що на щиті Батьківщини-Мате-
рі, але не менш важливий для 
нас і для нашої країни. Тепер 
це офіційно найбільший герб 
із дідухів в Україні», — каже 
Ольга.

«Володимир Таранціца 
присвятив цей рекорд нашим 
захисникам, які воюють на 
передовій. Унікальний тризуб 
майстер планує продати на 
аукціоні, щоб допомогти зем-
лякам: удові загиблого бійця та 
пораненому солдату», — пише 
Лана Вєтрова.

На Вінниччині навчають людей 
похилого віку цифрової грамотності

Пенсіонери мають змогу 
навчатися на факультеті 
комп’ютерної та мобільної 
грамотності у Вінницькому 
міському територіальному 
центрі соціального 
обслуговування
Олена Ревуцька

Заняття відвідують понад 
50 людей похилого віку, їх 
поділено на групи. Навчає 
їх студент-айтівець Максим 
Дорошенко.

«Такі знання та навички 
необхідні для повсякденно-
го життя. Прочитати новини, 

подивитися прогноз погоди 
чи розклад руху громадсько-
го транспорту — все це мають 
уміти сучасні люди, якого б віку 
вони не були», — каже Максим.

Пенсіонери найбільше 
цікавляться інтернет-бан-
кінгами, аби мати змогу оп-
латити комунальні послуги 
онлайн або ж перевірити, чи 
прийшла пенсія. А для спіл-
кування з рідними та друзя-
ми вони опановують різно-

манітні месенджери.
«Зараз таке життя, що без 

гаджетів нікуди. Тому ми 
мусимо вивчати, як користу-
ватися технікою, щоб іти в 
ногу з часом», — зазначає 66-
річна пані Світлана, яка від-
відує заняття з комп’ютерної 
та мобільної грамотності у 
терцентрі.

Аудиторія оснащена ноутбу-
ками та проєктором. Заняття 
проходять щодня. Мобільну 
грамотність викладають у по-
неділок, середу та п’ятницю, 
комп’ютерну — у вівторок і 
четвер, двічі на день.
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Гроші у рекламу Кароліна спо-
чатку не вкладала, але пізніше зро-
зуміла, що якщо хоче мати більше 
клієнтів, потрібно займатися просу-
ванням продукту.

«У мене обидві куми займаються 
тортами, і в однієї клієнти питали 
за пастилу, яку я роблю. Так завдя-
ки "сарафанному радіо" з’явилося 
кілька перших покупців. Я виріши-
ла розвивати цю діяльність. Поча-
ла розміщувати рекламу в одного 
блогера і потроху з нею набрала 
аудиторію в інстаграмі. В соцмережі 
показую не лише роботу, а й власне 
життя», — розповідає Кароліна. 

Технологія виробництва не 
складна, проте вимагає навичок.

«Сировина — це те, що росте у нас: 
яблука, різні ягоди тощо. Пастила 

Як почати бізнес удома Новини Житомирщини
Подружжя отримало грант на купівлю принтера

Виготовити такий смаколик 
можна і вдома. Житомирянка Ка-
роліна Іщук створила  цілий «со-
лодкий цех», в якому виготовля-
ється пастила на будь-який смак.

«Пастилу я почала готувати три 
роки тому, спочатку — для своїх 
дітей. У мене в селі був великий 
запас заморожених ягід. Свіжі 
донька їсти не дуже хотіла, переро-
блені їй сподобалися більше. Тож я 
почала експериментувати. Трену-
валася протягом року. Не завжди 
виходило, бо треба набити руку, 
щоб уже розуміти, яка має бути 
консистенція, скільки має бути 
яблук, а скільки — ягід. Дітям по-
добалося, вони їли. А коли першу 
коробочку з пастилою продала і 
покупці сказали, що смачно, зро-
зуміла, що треба не лише друзям 
її пропонувати. Сидячи в декреті, 
хотілося заробити», — пригадує 
Кароліна.

Спочатку жінка виготовляла 
пастилу в духовці, але згодом при-
дбала спеціальне обладнання.

«Зараз у мене є 48 різноманіт-
них сортів пастили: йогуртова, 
шоколадна, з тертим яблуком і го-
рішками та класичні смаки. Най-
частіше купують класичні, для 
діток. Спочатку готувала пастилу 
в духовці, але це займає дуже ба-
гато часу, та й пильнувати треба. 
Пізніше купила маленький і недо-
рогий дегідратор, і це все спрости-
ло. Зараз у мене три дегідратори», 
— говорить жінка.

Останніми роками активно 
популяризують пастилу 
як здорову альтернативу 
солодощам із вмістом 
цукру

Олена Ревуцька

«З кілограма фруктів виходить 
близько 150 грамів готової 
пастили»

Ми для них стараємося або по 
собівартості зробити, або ж по-
дарувати. Загалом зараз багато 
замовлень на військову темати-
ку. Друкували на прапорах, які 
потім підписали Залужний, Зе-
ленський. Потім їх відправляли 
на благодійні заходи в Європу та 
Америку, збирали кошти».

Для отримання гранту потріб-
но відповідально ставитися до 
своєї справи та чітко розробити 
структуру майбутнього бізнесу.

«По-перше, потрібен гра-
мотно складений бізнес-план. 
Я знаю, що зараз дають гранти 
навіть на стартапи. Тобто якщо в 
тебе є просто класна ідея і біль-
ше нічого, для реалізації треба 
спочатку втілити її в бізнес-пла-
ні. І тоді вже комісія вирішує, 
чи варто виділяти кошти. Дер-
жава зацікавлена інвестувати 
в розвиток малого і середнього 
бізнесу, але потрібно розуміти, 
чи варта цього конкретна ідея. 
За умовами грантової програ-
ми нам потрібно було взяти ще 

Кароліна Іщук відкрила цех з виготовлення пастили
виготовляється на основі яблучного 
пюре. Важливо дотримуватися пра-
вильного співвідношення інгредієн-
тів. Змішуємо ці пюре, розливаємо 
по піддонах і ставимо в дегідратор. 
Якщо пастилу висушити при тем-
пературі 45 градусів, то вона збері-
гає всі вітаміни. Сушиться пастила 
близько 10-11 годин. Час залежить 
від вологості та температури пові-
тря. З кілограма фруктів виходить 
близько 150 грамів готової пастили. 
Вона може зберігатися півроку», — 
розказує власниця майстерні.

За три роки жінка набралася 
достатньо досвіду, щоб розширити 
виробництво.

«Склад усіх сортів пастили я 
скомбінувала сама. Стараюся напе-
ред заморозити достатню кількість 
ягід. Дуже довго шукала зручну упа-
ковку — це такі спеціальні пакетики. 
Нещодавно почала розширювати 
виробництво, взяла на роботу дів-
чину. Зараз вона скручує пастилу у 
трубочки. Поступово навчаю її виго-
товляти класичний варіант пасти-
ли. Також у мене працює дизайнер, 
який розробляє етикетки, наліпки 
тощо», — говорить Кароліна.

Кароліна Іщук робить натуральну пастилу
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двох працівників. Людина, яка 
займається таким видом друку, 
у нас уже була. Тому ми взяли 
двох швей. Їхня робота — кра-
сиво і акуратно підшивати пра-
пори. Завдяки цьому отримуємо 
гарний товарний вигляд», — го-
ворить Анастасія.

Підприємство Паливод пра-
цює вже понад 17 років, а відділ 
брендування знаходиться під 
керівництвом Анастасії. Інста-
грам-сторінка бренду має понад 

37 тисяч підписників.
«До початку повномасштаб-

ного вторгнення ми займалися 
спецодягом. Тому основу, одяг, 
форму і так далі ми можемо 
шити самостійно і наносити 
туди необхідні написи. Але 
оскільки виробництво невелике, 
частину одягу ми замовляємо. 
Деколи клієнти самі приносять 
одяг, на якому хочуть надруку-
вати якесь зображення. Спочат-
ку малюнок друкується на широ-

коформатному папері, потім цей 
папір прикладається до тканини 
і пропускається через каландр 
під тиском і при високій темпе-
ратурі, і зображення з’являється 
на тканині. Завдяки власному 
виробництву ми маємо змогу 
робити знижку при замовленні 
великих партій, бо їх друкувати 
вигідніше, ніж одну штуку. На 
початку повномасштабного втор-
гнення виробництво взагалі не 
працювало. Потім частково вда-
лося відновити роботу. Зараз ми 
дуже пишаємося тим, що може-
мо працювати в Україні, забезпе-
чувати тут людей роботою. Але, 
звісно, нам і з місцеположенням 
пощастило, тут відносно тихо і 
спокійно», — каже підприємиця.

 

Початок на стор. 1

Анастасія і Олександр Паливоди придбали принтер за грантові кошти

Замовлення можна виконати за день
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4 Валентина Ткач відновила сімейне ремеслоБізнес
«Мої килими мають послужити для перемоги» 

«Змогла викупити тільки десять 
верстатів, які помістилися 
розібраними в моєму гаражі»

Валентина Ткач — ткаля в третьому поколінні
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Справа, що передається з по-
коління в покоління, сьогодні 
допомагає збирати кошти для 
Збройних сил України
Діана Швидун

   Саме так працює зараз Вален-
тина Ткач — відома в Україні ткаля.

«Я ткаля в третьому поколін-
ні. Мій дід навчив маму ткати, а 
мама навчила мене. Моя мама з 
Івано-Франківщини. Але в 1970 році 
мого батька направили в Богуслав 
Київської області, де він став дирек-
тором на фабриці художніх виробів 
"Перемога". Я була привчена до тка-
цтва змалечку. Мама робила мені 
лялечки з ниток, і я любила гратися 
ними, поки мама тче. Я спостеріга-
ла за мамою і переймала її вміння. 
Років у 13-14 намагалася потрохи до-
помагати мамі. А в 20 років почала 
працювати вчителем малювання, 
вела гурток ткацтва та макраме. Ми 
ткали на дерев’яному верстаті. Через 
пару років уже набила руку на ткан-
ні килимів», — пригадує Валентина.

Після смерті батька фабрика за-
непала, частину обладнання зни-
щив час, а частину — розікрали.

«Коли їздила на Андріївський 
узвіз продавати килими, нас там 
побачили співробітники музею 
під відкритим небом у с. Пирогів. 
Нас туди почали запрошувати на 
ярмарки. І люди мене запитували, 
чи навчаю я ткацтву. Тоді у нас 
було лише два верстати, але я ви-
рішила, що можу навчати людей 
наших традиційних українських 
ремесел. Мені вдалося врятувати 
тільки  декілька ткацьких вер-
статів з фабрики. Всі інші хтось 
встиг порізати і здати на метал 
або на дрова, поробити собі меблі. 
Я змогла викупити тільки десять 
верстатів, які помістилися розі-
браними в моєму гаражі. Через 
роки вдалося знайти  приміщен-
ня, в якому колись була школа для 
навчання водіїв, а потім швейне 
виробництво. Там відновила один 
батьків верстат. Зараз у мене сім 
великих верстатів», — каже ткаля. 
  Розробили маленькі верстати 
для навчання

«Хтось із бажаючих міг при-

їхати і навчатися на моїх великих 
верстатах, але багато хто живе да-
леко і не може приїхати. І я почала 
думати, чи можливо зробити такі 
верстати, щоб я могла з ними їзди-
ти по Україні та за кордон і навча-
ти всіх де завгодно. За кілька років 
знайшла майстра, який взявся 
за це. Він півтора року працював 
над кресленнями і зробив перший 
компактний верстат. Потім мене 
запросили в Туреччину на фести-
валь, і я попросила майстра, щоб 
він зробив удвічі менший верстат, 
який можна буде перевозити руч-
ним багажем. І він важив кожну 
детальку, щоб усе разом з валізою 
не перевищило допустимої ваги і 
щоб він зручно складався. Потім 
я попросила майстра зробити 
мені кілька таких верстатів, щоб я 
могла навчати людей», — розпові-
дає Валентина.

Із початком війни син Валенти-
ни пішов до війська. Жінка вмови-
ла доньку й невістку вивезти ону-
ків за кордон. Залишилася сама.

«Розпач був такий, що не могла 
нічого робити. Прийду в майстер-
ню, погладжу верстати: "Потерпіть, 
може, все скоро налагодиться". По-
плачу та йду. Щоб відволікатися 
від тривожних думок, стала пра-
цювати через силу. Один килим 
ткала три місяці. Пройду кілька 
рядків, і руки опускаються. Емоції 
переповнювали. Проте знала, що 
працювати треба, інакше як синові 
допоможу? Трохи оживати почала 
з червня. Спершу з іншими волон-
терами допомагала переселенцям, 
пізніше — нашим воїнам. 

Вразила розповідь подруги, брата 
якої в перші дні війни відправили 
на передову. Їм дали лише форму, 
каски й автомати. Бронежилетів не 
було. Під час ворожої атаки всі заги-
нули. Коли дізналася, що синові теж 
не видадуть бронежилет, почала 
розпитувати знайомих, хто міг би 
допомогти знайти каску та броне-
жилет потрібної якості. Зрозуміла: 
мої килими мають послужити для 
перемоги. Почала їх продавати, а на 
ці гроші допомагати сину та іншим 
воїнам», — згадує Валентина.

Хоч вироби майстрині й дорогі, 
але дрони набагато дорожчі. Тому 
жінка дуже вдячна тим людям, які 
жертвували кошти на цю справу. 

«На зароблені гроші купили у 
Львові машину. Тоді вперше з тих 
пір, як син пішов на фронт, ми зу-
стрілися. Як згадаю ті відчуття… 
Дивлюся на нього — такий худю-
щий, високий — і думаю: невже ми 
ще досі живі? Згодом бачилися ще, 

коли забирали машину на ремонт. 
Дуже сумую за ним весь час. Коли 
купили автівку, син сказав, що поки 
що нічого більше не треба. А у мене 
ще килими лишилися, тому я поча-
ла шукати знайомих у піхоті. Зна-
йшла однокласника мого сина, їм 
потрібен був бус. Але поки на нього 
збирала, прийшла осінь і вже стали 
потрібні тепловізори. Потім я ще на 
нічник збирала, потім знову на те-
пловізор. Я не знаю, що буде через 
секунду, але поки я жива, повинна 
щось робити», — говорить ткаля.

Донька виграла грант на свою 
справу

«Моя донька також тче. Нещо-
давно виграла грант, хоче ще ткати 
і шити одяг в етнічному стилі. Тепер 
зможе закупити швейні машинки. 
Також донька допомагає вести сто-
рінки в соцмережах. У фейсбуці у 
мене вже було чимало підписників, 
бо до війни я постійно ткала і зніма-
ла цей процес, показувала свої виро-
би. А ось інстаграм я практично не 
вела раніше. Потім підключилася 
донька, почала якось цікавіше фо-
тографувати вироби, активно вести 
сторінку, і людям стало цікавіше», 
— каже Валентина. 

Ткаля використовує ескізи 
матері 

«Раніше мама любила малювати 
килими, коли мала вільну хвилин-
ку. Коли ще ткалею була, до них у 
цех зайшла головна художниця, 
Надія Павлівна Скопець, і каже: 
"Дівчата, хто хоче, можете намалю-
вати ескіз килима. Чий сподобаєть-
ся і затвердять в Укрхудожпромі — 
пустимо у виробництво". Мама теж 
намалювала ескіз, і його прийняли. 
Людям подобається килим, який 
ми з мамою на звали "Жоржини". 
Цей орнамент — чотирипелюсткова 
квітка, що символізує Сонце, став 
логотипом нашої династії ткачів. 
Багато років нас упізнають саме 
за ним. За збереженими ескізами 
моєї мами я і зараз тчу. Крім того, 
я досліджувала старовинні орна-
менти та їхнє значення, цікавилася, 
які килими українці ткали взагалі. 
Їздила у різні фонди та музеї, де 
зберігаються старовинні килими, і 
фотографувала їх. Все це я перегля-
даю, і тоді народжується власна 
ідея, я сідаю і малюю якийсь новий 
килим. Мій найбільший килим 
"Поцілунок сонця" мав розмір 3,5 м 
на 2 м. Там були три дерева життя 
у вигляді соняхів, а по периметру — 
різнокольорові маки. Торік у червні 
продала його. Гроші пішли на допо-
могу армії», — каже жінка.

Кошти від продажу килимів йдуть на допомогу ЗСУ
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Валентина на фестивалі у м. Пендік 
(Туреччина)



5На Сумщині бабусь залучили до плетіння теплих речей Люди 

трині могли легко передати вироби 
через київську маршрутку або одра-
зу на пошту», — говорить Кіра. 

Постачальники роблять 
знижки

«Спочатку ми порівнювали 
різних постачальників за якістю, 
вартістю та швидкістю доставки. 
Зараз уже є ті, в яких ми точно 
впевнені. Іноді дають нам сировину 
зі знижкою, якщо це, наприклад, 
на балаклави. Також налагодили 
співпрацю з "Новою поштою": вони 
покривають вартість доставки ма-
теріалів. Це дуже допомагає, адже 
впливає на ціноутворення і робить 
вироби доступнішими. Звісно ж, 
надсилати можемо безкоштовно 
лише те, що відповідає заявленій 
меті організації: виготовлення ви-
робів літніми людьми для ЗСУ. Але 
дуже приємно, що такі великі бізне-
си йдуть назустріч соціальним про-
єктам», — каже Кіра.

Бабусі соромилися 
фотографуватись

«З популяризацією нам перш за 
все допомогли спільноти, в яких ми 
навчалися. Зокрема, одне з перших 
великих корпоративних замовлень 
було від організації "Будуємо Укра-
їну разом". Ми зустрічаємо багато 
небайдужих людей, які і замовля-
ють вироби, і розповідають про нас. 
Також працюємо над соцмережами. 
Часто кажуть, що люди заходять на 
наші сторінки заради естетичної 
насолоди, бо вироби гарно вигля-
дають. Для нас це важливо, адже 
відповідає ідеям підприємства. 
Кілька разів траплялися такі історії: 
родичі, онуки байдуже ставилися 
до виробів своїх бабусь. А після того 
як побачили їхні вироби в інстагра-
мі, кажуть: "Бабусю, тепер мені таке 
зв’яжи". А коли бабуся каже, що вже 
таке в’язала і їм пропонувала, відпо-
відають, що й гадки не мали, що це 
може бути модно. Просто починають 
по-іншому бачити свою ж родичку 
через схвалення інших людей. Наші 

«Моїм. Рідним» — як сумчанка створила проєкт підтримки у селі
 Ми вагалися, адже хотілося 

позбутися стереотипів та показати, 
що бабусі не лише в’яжуть, а й ство-
рюють сучасні вироби для молоді. 
Проте й самі люди почали цікави-
тися шкарпетками, і ми здалися. 
Попит ріс, а ми почали залучати 
більше жінок, навіть із сусідніх сіл. 
До повномасштабного вторгнення у 
нас працювало п’ятеро, а сьогодні — 
п’ятнадцять», — пригадує Кіра.

З початком війни роботи стало 
більше, знадобилися додаткові ро-
бочі руки.

«З’явилася потреба залучити 
більше в’язальниць. В’яжемо вироби 
для військових: балаклави, шапки. 
У багатьох бабусь сини на фронті. У 
нас жінки знайшли коло підтрим-
ки, і, як самі кажуть, роблять свій 
внесок. Адже вони допоможуть чиї-
мось синам, а хтось допоможе їхнім. 
Це такий обмін турботою», — каже 
Кіра.

Бабусі виконують тестове 
завдання

«Коли шукали бабусь для в’я-
зання шапок і балаклав, усі разом 
згадували, хто вміє плести, обдзво-
нювали знайомих і колишніх колег. 
Ми надсилаємо тестове завдання, 
адже для нас дуже важлива якість. 
Є загальні норми по моделях, які 
описані на сайті. Жінка виготовляє 
заданий виріб, надсилає нам, а ми 
вносимо корективи, кажемо, на що 
звернути увагу. І зазвичай, якщо 
це територія, яку ми охоплюємо, то 
їздимо, возимо матеріали», — гово-
рить засновниця.

За словами дівчини, за межі Сум-
щини розширювати свою діяльність 
поки що не планують.

«Наразі ми не намагаємося охо-
пити всю Україну. Найважливіше — 
допомагати тим жінкам, над якими 
ми вже взяли опіку. Хочемо частіше 
збирати їх на бесіди, чаювання, 
привозити психологів, терапевтів 
і, наскільки можливо, покращити 
їхнє життя. Кожна жінка працює 
вдома, і ми всі матеріали доставля-
ємо і готові вироби забираємо без-
посередньо у них. Але зараз хочемо 
влаштувати мінісклад, щоб майс-

жінки спочатку дуже соромилися та 
не хотіли фотографуватись. Але вже 
зараз, коли кілька разів приїжджа-
ли медіа, знімали, брали інтерв’ю 
у них, трошки розслабилися. Клі-
єнтам важливо бачити світлини з 
нашими бабусями, і я це розумію», 
— говорить дівчина. 

«Вони допоможуть чиїмось синам, 
а хтось допоможе їхнім»

Початок на стор. 1

Підприємство долає сезонність
«Від початку наша специфіка була 

у тому, що наші вироби асоціюються 
з теплом, затишком. Адже свічки, 
саше, теплі в’язані шкарпетки іде-
ально підходять для холодних осін-
ніх або зимових вечорів із книгою і 
гарячим какао або чаєм. З одного 
боку, сезонність — це добре. Влітку 
бабусі зайняті городами, господар-
ством, консервацією, і за цією купою 
справ не мають вільного часу. Зимою 
вони просто сидять удома, і виготов-
лення виробів для них — можливість 
зайняти довгі вечори. Але, з іншого 
боку, задля сталості підприємства 
бажано, щоб між сезонами не було 
такого розриву. Тому ми розвивали 
останні пів року напрямок вишивки 
і виготовлення шоперів. Нам важ-
ливо дати жінкам змогу впоратися 
з господарством і своїми справами. 
Треба, щоб робота у нас була для них 
віддушиною, а не тягарем, за яким 
вони нічого не встигають», — пояс-
нює Кіра.

Допомогла грантова програма  
«Наше підприємство важко мо-

дернізувати, бо практично вся ро-
бота — ручна. Ми не хочемо в’язати 
шкарпетки машинкою. Цінність 
їхня у тому, що вони в’яжуться ру-
ками. Програма дуже допомогла з 
розробкою сайту. На це пішло близь-
ко року. Якщо говорити про популя-
ризацію проєкту в Україні, то тут 
важливо гарно вести соцмережі. 
Коли мова йде про закордон — для 
них важливий сайт. Ми запрошува-

ли за рахунок гранту репортажного 
фотографа, яка зробила фотосесію 
для наших майстринь. Також най-
мали ілюстратора, тому на сайті 
можна знайти намальовані портре-
ти наших бабусь. Отримали грант на 
навчання, яке проводилося з метою 
адаптування проєкту до ризиків 
військового часу. І наш проєкт ми 
переглядали: наприклад, за гранто-
ві кошти ми підготувалися до цього 
сезону, можливих блекаутів» — роз-
казує засновниця.

Асортимент розширюється
«Щоб отримати грант, необхід-

но активно навчатися, виконувати 
всі завдання та підготувати якісну 
презентацію з усіма розрахунками, 
пропрацьованими деталями. Навіть 
якби ми не отримали фінансуван-
ня, це було б все одно дуже цінно 
з точки зору експертної допомоги. 
Нам допомагали переглянути нашу 
бізнес-модель, поглянути на все під 
іншим кутом. Наприклад, ми впер-
ше там задумалися про те, щоб по-
їхати на ярмарки не лише в Україні, 
а й десь за кордон», — каже Кіра. 

Зараз у підприємства два пріори-
тетних напрямки.

«Перший — розширення асор-
тименту для холодної пори. Люди 
хочуть зігрітися, тому будемо роби-
ти не лише шкарпетки, а й шарфи, 
шапки, рукавички. А другий напря-
мок — волонтерський. Наші жінки 
ще минулого року виготовляли 
окопні свічки, маскувальні сітки. Це 
актуально і сьогодні. Також торік 
проводили кампанію зі збору коштів, 
залучили доброчинців з платфор-
ми "Моє місто". Тоді змогли зібрати 
108% від запланованого. Планували 
зробити 100 балаклав, але оскільки 
і постачальник знизив вартість ма-
теріалів, і грошей зібрали більше, то 
змогли зробити 130. Цьогоріч знову 
готуємо кампанію, подаємо на іншу 
платформу. Плануємо виготовити 
400 шапок і балаклав», — ділиться 
планами Кіра.

Кіра Охріменко зі своєю бабусею
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Вироби мають дарувати затишок

В асортименті є як сезонні товари, так і 
універсальні
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Після декрету влаштувалася 
в "Сігнет", працювала підсобним 
робітником, а вже наступного 
року зайняла вакансію еконо-
міста з нарахування заробітної 
плати. В перші дні роботи я 
практично ночувала там, сиділа 
до півночі. Було дуже важко, але 
я хотіла цю роботу, бо агросфера 
мені цікава, та й загалом умови 
роботи були до вподоби. Я докла-
ла чимало зусиль. Але воно того 
варте, та і згодом стало значно 
легше. Вже з цієї роботи пішла 
в декрет з другою дитиною і по-
вернулася у 2021 році. Тоді мене 
перевели у тракторний парк. І 
мені тут подобається більше», — 
говорить Надія. 

Надія Борейко готує сириРобота

Корови у мене на той час не 
було, ми брали молоко у бать-
ків чоловіка. Я вагалася, але 
спробувала: з шести літрів 
молока зварила свою першу го-
ловку бринзи вагою приблизно 
700-800 грамів. Для мене це 
була магія з самого початку. Я 
аж не вірила, що сама зроби-
ла сир. І після цього мене за-
хопило: я почала робити різні 
види сиру, пробувала і вчила-
ся на своїх помилках. Потім 
я почала шукати все більше 
інформації проходила різні 
курси і навчання від відомих 
українських сироварів. Коли 
проходила курс по камамберу і 
побачила ту саму "білу шубку" 
— ледь не до стелі стрибала. А 
ось найважчий сир, який мені 
не піддавався — сулугуні. Він 
витяжний, і я ніяк не могла 
зрозуміти, як зробити так, щоб 
він набрав кислотність. Однак 
зараз він у мене виходить без-
доганно», — розповідає Надія.

Сиділа на роботі до півночі
Жінка встигає і улюбленою 

справою займатися, і працюва-
ти в «Сігнет-Центрі», і вихову-
вати двох донечок.

«Я працюю в "Сігнеті" вось-
мий рік економістом з нараху-
вання заробітної плати. У мене 
вища освіта, але певний час я 
не працювала, бо була з ма-
ленькою дитиною на руках. 

Фотосесії з молоком і 
сиром

«Коли я створювала власну 
сторінку в інстаграмі, хотіла 
показати, що, живучи в селі 
та маючи корову, можна не 
просто здавати кудись моло-
ко, а й створювати унікальний 
продукт. Мої сири будуть до 
смаку як любителям сиру, так 
і справжнім гурманам. Я захо-
плена своєю продукцією. Для 
мене це свого роду творчість. Я 
продумую стилі зйомки, ство-
рюю сценарії для відео. Дуже 
люблю створювати цікаві об-
рази, фотографії з молоком і з 
сиром. Бо люди думають, що 
село та корова — це бруд і не-

прибраність. А я хочу це спро-
стувати і показати, що, живучи 
тут, можна гарно виглядати, а 
всі ці сільські турботи дарують 
ось таку красу», — розказує 
працівниця «Сігнета».

«Живучи в селі та маючи корову, 
можна не просто здавати кудись 
молоко, а й створювати унікальний 
продукт» 

Працівниця компанії «Сігнет-Центр» виготовляє 
унікальні крафтові сири

Хобі для відпочинку
«Для мене сироваріння — це 

хобі. Займаюся ним у вихідні 
або після роботи, щоб голова 
відпочила від цифр. Згодом я 
зрозуміла, що хочу, щоб мій 
сир могли куштувати люди 
по всій Україні. Для цього ми 
купили корову, щоб бути на 
100% впевненими у якості на-
шого молока. Через рік змогли 
купити холодильну вітри-
ну. Вона близько двох метрів 
довжиною та призначена для 
визрівання сиру. Я дуже її хо-
тіла, адже сир не можна збері-
гати просто в холодильнику з 
їжею. Зараз у продажі є п’ять 
видів сиру та згущене молоко. 
Я витримую сир місяць-два, 

Початок на стор. 1

«На одній із "сирних зустрічей" 
я куштувала гауду трирічної 
витримки»

для нашої родини це якраз 
ідеальний смак. З витриманих 
у мене зараз є лише гауда і ав-
торський, у досить обмеженій 
кількості, і їх можна замовити 
раз на місяць чи два. На одній 
із "сирних зустрічей" я кушту-
вала гауду трирічної витрим-
ки. Він досить пікантний, з 
такими особливими кристали-
ками. Тоді у мене промайнула 
думка, що не все дається одра-
зу, іноді потрібно "дозріти" до 
чогось — так, як я до сирова-
ріння», — каже Надія.  

Влаштувала благодійну 
лотерею

«У цей непростий для Укра-
їни час я вирішила, що можу 
завдяки своєму хобі допомага-
ти нашим захисникам. Я регу-
лярно влаштовую в інстаграмі 
благодійні лотереї. Разом з 
моїми підписниками ми зібра-
ли три тисячі гривень, потім 
ще три з половиною. Останні 
кошти, зібрані завдяки лоте-
реї, я відправила жінкам у су-
сідню ОТГ. Вони роблять для 
хлопців на передову тушонки, 
різну смачну домашню їжу в 
банках», — розповідає жінка.

Надія вважає, що для повно-
цінного життя однаково важ-
ливо мати і улюблену роботу, і 
захоплююче хобі.

«Завдяки своїй роботі я на-
бралася впевненості у собі. І в 
поєднання роботи з хобі мені 
вдалося досягти внутрішньої 
рівноваги. Можливо, я не все в 
житті встигаю, але обожнюю і 
свою роботу, і хобі. Це невід’єм-
ні частини мого життя», — го-
ворить Надія.

Працівниця «Сігнета» варить крафтові сири
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Надія робить цікаві фотосесії та відео

У продажу — п'ять видів сиру та згущене молоко

Надія обожнює як роботу, так і хобі



7Як закінчився збір урожаю Компанія
Отримали найвищий показник урожайності пшениці за 
останні сім років

«Люди сумлінно і багато 
працювали, а нові спеціалісти 
дуже швидко опановували 
техніку»

«Сігнет» завершив збиран-
ня врожаю

Загалом було зібрано понад 
156 тис. т зернових (куку-
рудза, озима пшениця), 
понад 10 тис. т олійних 

(соняшник) та понад 8 тис. т 
зернобобових (соя) культур. Про 
результати сезону 2023 року роз-
повідає заступник директора з 
рослинництва компанії «Сігнет» 
Юрій Борідченко.

«Загалом урожайність культур 
гарна, незважаючи на несприят-
ливі фактори. Дуже складною була 
посівна кампанія. Ми сіяли три 
культури одночасно, тому об’єми 
робіт були величезні. Від спеціа-
лістів і керівництва "Сігнет-Цен-
тру" ці умови потребували над-
звичайно серйозної організації 
та дисципліни, щоб провести все 
якісно і своєчасно. Я вважаю, що 
з цим завданням вони дуже гарно 
впоралися. Коли ми спочатку 
сіяли буряк, далі — кукурудзу, за 
нею — соняшник, а потім — сою, у 
нас не було такого серйозного на-
вантаження на техніку. А в цьому 
році навіть невелика поломка 
якоїсь одиниці техніки суттєво 
впливала на весь процес, але ми з 
цим впоралися», — говорить Юрій 
Борідченко.

Пшениця вродила чудово
«Для пшениці склалися над-

звичайно вдалі погодні умови — 
як восени 2022 року, так і навесні 
та влітку 2023 року. Ми вчасно по-
сіяли пшеницю у вологий ґрунт. 
Жовтень був теплим, а в листопаді 
пшениця набрала досить гарну ве-
гетативну масу. Зима була м’якою, 
тому пройшла без особливих 
втрат рослин. Для озимої пшениці 
прохолодний березень і квітень — 
це дуже важливо. Вона продовжує 
в цей період активно нарощувати 
продуктивні стебла. Вологи для 
формування потенційного вро-
жаю вистачало. Квітень був без 
дощів, але запаси продуктивної 
вологи у ґрунті забезпечили абсо-
лютно нормальний розвиток рос-

лин. У червні, коли рослини вики-
дають колос і формують урожай, 
їм потрібна максимальна кіль-
кість вологи. Якраз у цей період 
пройшли дощі. Окрім того, всі тех-
нологічні процеси підживлення і 
догляду були проведені своєчасно 
та якісно. Рослини не хворіли і до 
кінця вегетації були здорові. Тому 
ми отримали гарний врожай», — 
розповідає заступник директора з 
рослинництва.

Літня посуха вплинула на ку-
курудзу і сою

«На урожайність сої та кукуру-
дзи у вирішальній мірі вплинули 
погодні умови. На завершальних 
етапах формування врожаю, про-
тягом серпня, була надзвичайно 
тривала повітряна і ґрунтова посу-
ха. Тому врожайність сої була 2,7 т/
га, а кукурудзи — 7,7 т/га. У серпні 
кукурудза найбільш чутлива до 
нестачі вологи, максимально спо-
живає всі елементи живлення для 
формування повноцінного врожаю. 
Якщо порахувати структуру вро-
жаю в межах одного початка, то 
вона була досить непоганою. Але 
вирішальний елемент — це маса ти-
сячі зерен. І він суттєво зменшений. 
Десь тонну ми втратили. Квітень 
видався вологий і холодний, тому 
в кінці місяця ґрунт був перезво-
ложений. А на початку травня тем-
пература різко піднялася, у деякі 
дні було навіть більше 30 градусів, 
і цей перезволожений ґрунт почав 
різко пересихати. Потім протягом 

Добре вродив соняшник
«Врожайність соняшника ста-

новить 3,4 т/га. У нас були поля, 
які давали від 3,8 до 4,0 т/га. 
На окремих полях цей показник 
становив 1,9 т/га — це нові поля, 
які ми приєднали. Тривалий час 
вони не оброблялися, а значить, 
фосфорно-калійних добрив на 
них не вносили. Цим полям по-
трібно два-три роки на окульту-
рення, щоб вони набрали свій по-
тенціал», — розповідає заступник 
директора.

Буряк має чудову 
цукристість

«Для цукрових буряків строки 
посіву були пізніми. Як правило, 
найпізніше ми їх сіяли 2-3 квіт-
ня, а цього року розпочали сівбу 
майже на місяць пізніше. Як ка-
жуть наукові дослідження, пізні 
строки посіву цукрових буряків 
ніколи не компенсуються пізні-
ми строками збирання. Але ми 
отримали урожай трошки вищий 
за плановий. Цього року цукрові 
корені у нас мають досить висо-
ку цукристість. Сьогодні вона в 
межах майже 19% при базових 
16%. І за рахунок підвищеної 
цукристості навіть при тій уро-

Діана Швидун

жайності, яка є, ми додатково 
отримуємо десь близько 3 тис. т 
цукру. Такій цукристості поспри-
яв як вдалий підбір гібридів, які 
дають потенціал формування 
такого показника, так і успішний 
захист рослин. Ми змогли вберег-
ти листову поверхню від хвороб. 
Буряки вегетували навіть незва-
жаючи на посуху і пізню посів-
ну», — говорить спеціаліст.

Урожай збирали у суху 
погоду

«Ми зібрали пшеницю в період 
без дощів, і це мало вирішаль-
не значення для її якості. Ми 
отримали великий обсяг зерна, 
причому не фуражного, а продо-
вольчого. У цей же період зібрали 
і сою. Зрозуміло, врожай сформу-
вався менший, зате суха погода 
нам допомогла якісно зібрати сою. 
На початку збирання кукурудзи 
також була сприятлива погода», 
— розповідає Юрій Борідченко.

Всі працювали злагоджено
«Роботою спеціалістів я задо-

волений. Всі були налаштовані 
на фінальний результат, склалася 
добра компанія однодумців. Усі 
розуміють один одного, якщо по-
трібно — заміняють. В умовах во-
єнного стану психологічний стан 
працівників не найкращий. Але, 
незважаючи на це, люди сумлінно 
і багато працювали, а нові спеціа-
лісти дуже швидко опановували 
техніку. Чудово працювали агро-
номічна та інженерна служби, та 
й взагалі весь колектив компанії», 
— каже Юрій Борідченко.

Відкриті вакансії в 
компанії «Сігнет»: 

• вантажник у цукровий 
склад;
• водій автотранспортних 
засобів;
• оператор мийної 
установки;
• тракторист-машиніст 
с/г виробництва на 
Case 3330 (самохідний 
обприскувач).

Місце роботи - с. 
Андрушки 
Компанія пропонує 
своєчасну виплату 
заробітної плати та всі 
гарантії відповідно до 
трудового законодавства. 
За подробицями 
звертайтеся за номером:
+38(050)366-18-52

Урожайність культур в 2023 році досить хороша
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тижня були коливання температур 
із серйозними нічними заморозка-
ми, аж до —5 градусів. Це негативно 
вплинуло як на схожість самих по-
сівів, так і на ефективність ґрунтоо-
бробного гербіциду. Тому на деяких 
полях розрослися злакові бур’яни, і 
це також вплинуло на урожайність. 
Але таких полів небагато», — гово-
рить Юрій Борідченко.
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 Вони всіляко заохочують бла-
годійність, тому зробили нам 
номінацію "Кулінарія. Благодій-
ність". Але сказали, що повинна 
бути експертиза. Вони вивчають 
прецеденти по Україні, і якщо 
конкретний випадок — справді 
рекорд, приїжджає їхній регіо-
нальний представник. Він до нас 

Вінничани поставили рекорд по кількості начинок для вареників Досвід
Вареники з квашеними огірками та оселедцем — на 
Вінниччині здивували незвичайними начинками
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«Це у нас був цільовий про-
єкт "Справа, що об’єднує". 
Щороку восени в укра-
їнських закладах освіти 

проходять ярмарки. Ми зробили 
його благодійним. Мети було 
дві. Перша — допомога Збройним 
силам України. Друга — підтрим-
ка родин, де є діти у складних 
життєвих обставинах», — розпо-
відає Олег Слушний, директор 
навчального закладу.

Рекорд встановлювати не 
планували

«Захід у такому форматі ми 
проводили вперше. Це був від-
критий захід, прийти міг будь-
хто. Хотіли привернути більше 
уваги до цієї справи, створивши 
інформаційний привід. Восьмого 
жовтня був День вареника — то 
чому б в останній день навчання 
перед канікулами не влаштувати 
фестиваль вареників? А це ж наше 
перше "дитя", воно особливе. То 
ми й вирішили підготувати різні 
начинки. Почитали в інтернеті: 
рекордно в Україні в одному місці 
робили 56 варіацій. Ми порахува-
ли — а у нас уже 65 налічується. 
Так ми зрозуміли, що побили ре-
корд, а тому зв’язалися з Книгою 
рекордів України. Відповіді ми 
чекали близько двох тижнів.

приїхав, спробував вареники. 
Звісно, не всі 65 видів, але всі по-
бачив і міг засвідчити. Тоді наш 
захід і було внесено до Книги ре-
кордів України», — пригадує Олег 
Миколайович.

Тісто помаранчевого 
кольору

На ярмарку були вареники і зі 
звичними начинками, і з неорди-
нарними. Наприклад: буряк з рі-
коттою, квашені огірки, гречка з 
печінкою, сьомга з сиром, груша з 
дор блю, мак з в’яленою журавли-
ною та шоколадом, халвою тощо. 
Картоплю поєднували не лише з 
капустою або грибами, а й з кре-
ветками, кальмарами, крабовими 
паличками і навіть з оселедцем.

«Були такі диковинки, які у зви-
чайному житті більшості й в голо-
ву не прийдуть. Класні колективи 
познаходили старовинні рецепти 
і цікаві поєднання. Для мене най-
більш загадковим залишився ва-
реник із картоплею та оселедцем. 
Коли це разом у начинці — смак 
дуже пікантний, незвичний. Хто 
хотів у такому варенику відчути 
більше гостроти та смаку самого 
оселедця — міг узяти той, в якому 
була додатково нашинкована ця 
риба, змащена олією. Дуже багато 
солодких варіантів: ківі, ананаси, 
сухофрукти, халва. Були й кла-
сичні, з вишнями й черешнями. 
Але щоб зробити їх цікавішими, 
додавали шоколад, різні спеції та 
соуси. Багато відвідувачів зазна-

«Багато відвідувачів зазначали, 
що їм надзвичайно сподобалися 
вареники з гарбузом»

Діана Швидун

Вінницький ліцей №20 
організував ярмарок, у 
рамках якого вдалося 
зібрати 34 тисячі гривень 
на допомогу ЗСУ та 
потрапити у Книгу 
рекордів України
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Гроші, вторговані під час 
фестивалю, спрямують на 
потреби 59-ї окремої мотопіхотної 
бригади імені Якова Гандзюка

чали, що їм надзвичайно сподо-
балися вареники з гарбузом. Вони 
були солодкі і яскраві — саме тісто 
було помаранчевим. Багато хто 
казав, що саме через колір заці-
кавився та вирішив спробувати. 
Можливо, наступного року зроби-
мо свято гарбуза. Його ж можна в 
абсолютно різних варіаціях пода-
ти: гарбуз солоний, гарбуз солод-
кий, печений, карамелізований 
тощо», — говорить директор. 

Гінці приносили «закутані» 
вареники

«Вареники учасники ліпили 
вдома. Розповідали, що часом зби-
ралося по дві-три родини на такі 
"вареничні вечорниці". Хто готу-
вав заздалегідь — заморожували, 
а хто робив звечора — то їх просто 
зранку варили. Людей, які ліпили 
і технічно долучилися до процесу, 
було 385. Було два найскладніших 
моменти.

 Перший — це зберегти варе-
ники теплими. Другий — попере-
дити всіх, хто їх готує, про техно-
логічну карту приготування, за 
якою вони не будуть злипатися. 
Кожна господиня має свою непов-

торну рецептуру. Але для ярмарку 
важливий товарний вигляд. Хочу 
сказати, що пишаюся матусями  
наших учнів! Українські господи-
ні знають, як змастити, що дода-
ти, аби варенички виглядали пре-
красно. Захід відбувався в самому 
ліцеї у найбільшому приміщенні. 

Ми домовилися, що кожен клас-
ний колектив посилав "гінця", 
який приносив вареники на певну 
годину щойно відвареними і вку-
таними в посуді, в якому вони 
мають продаватися. Це для того, 
щоб вони залишалися теплими, 
гарними і не злипалися. В кожній 
порції було по п’ять вареників. 
Ціна однієї порції — від 20 до 30 
гривень, залежно від начинки. Ми 
реалізували майже все за годи-
ну», — розповідає директор ліцею.

Наліпили вареників і для 
бійців

Гроші, вторговані під час фести-
валю, спрямують на потреби 59-ї 
окремої мотопіхотної бригади імені 
Якова Гандзюка. Загалом варени-
ків продали на 34 тисячі гривень.

Встановили рекорд у Книзі рекордів України в номінації  "Кулінарія. Благодійність"

Вареники з гарбузом були помаранчевими

«Ми вже вирішили, що будемо 
щороку восьмого жовтня прово-
дити фестиваль вареників, якщо 
дозволятиме погода і буде мож-
ливість працювати. За тиждень, 
що минув після свята, ми вже зга-
дали чотири рецепти, яких не ви-
користали. Але мети побити влас-
ний рекорд ми не ставимо. Хочемо 
щороку дивувати чимось новим. 
Цього разу ми зібрали гроші для 
допомоги ЗСУ. А педагогічний ко-
лектив разом із технічним персо-
налом наліпили 164 кілограми ва-
реників, заморозили та передали 
в медичний заклад для бійців, що 
проходять реабілітацію», — гово-
рить Олег Миколайович.

4140
Для них було 
використано:

загалом 
наліплених 
вареників

65
250
5

кілограмів борошна

яєць

літрів сметани
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Були як звичні начинки, так і неординарні


